

'ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ် မတိုင်မီ တကသ ဥက္ကဋ္ဌများ'

အိုးဝေ နှစ်လည်စာစောင်၊ ၁၉၆၀ က 'ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ် မတိုင်မီ တကသ ဥက္ကဋ္ဌများ' အတ္ထုပ္ပတ္တိကနေ ကူးယူ ဖော်ပြ လိုက်တာ ဖြစ်ပါတယ်။

- ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ခင်ညွန့်ရဲ့ ထောက်လှမ်းရေး လက်ကျန်တွေက စုစည်း ထုတ်ဝေခဲ့တာလို့ ယုံကြည်ရတဲ့ "သိမှတ်ဖွယ်ရာ ကိုယ်ရေး အချက်အလက်များ" (ရေးသားသူ၊ ထုတ်ဝေသည့် စာအုပ်တိုက်နှင့် ခုနှစ်၊ လတို့ မပါရှိ။) စာအုပ်ကနေ အချက်အလက် အသစ်တွေကို ထပ်မံ ဖြည့်စွက် ထားပါတယ်။

ဦးကျော်ခင် B.Sc.B.I. (၁၉၃၀ - ၃၁)

ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ၏ ပထမဆုံး ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။

ရခိုင် အမျိုးသား တဦး ဖြစ်၍ သံတွဲ မြို့တွင် ဖွားမြင် ခဲ့၏။ သံတွဲမြို့ အစိုးရ အထက်တန်း ကျောင်းတွင် သတ္တမတန်းထိ ပညာ လေ့လာ ဆည်းပူး ခဲ့သည်။ ရန်ကုန်မြို့ ဗဟို အစိုးရ အထက်တန်း ကျောင်းသို့ ပြောင်းရွှေ့ ပညာ ဆည်းပူးပြီး၊ ၁၉၂၅ ခုနှစ်တွင်၊ ၁၀ တန်း စာမေးပွဲကို အောင်မြင် ခဲ့သည်။ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်တွင် ဆက်လက် ပညာ သင်ကြား ခဲ့သည်။

၁၉၂၉ ခုနှစ်တွင် သူဌေး ဦးညိုက သမဂ္ဂ အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ် လှူဒါန်းရာ၊ ၁၉၃၀ ခုနှစ်တွင် ပြီးစီး ခဲ့၏။ သမဂ္ဂ အဆောက်အဦ ရှိသော်လည်း သမဂ္ဂ အဖွဲ့အစည်း မရှိ ဖြစ်နေ သဖြင့်၊ ဦးကျော်ခင်သည် သမဂ္ဂ ဖြစ်မြောက်ရေး အတွက် ကြိုးပမ်းမှုတွင် ခေါင်းဆောင် ခဲ့သူ တဦး ဖြစ်သည်။

သမဂ္ဂ အဖွဲ့အစည်း မပေါ်ပေါက် စေရန်၊ ချော့ မြှောက်၊ ခြိမ်းခြောက်ခြင်းကို ခံခဲ့ရ၏။ တက္ကသိုလ် ကျောင်းသား ပညာတတ် များ၏ "မက်လုံး" ဖြစ်သော အိန္ဒိယ ပဋိညာဉ်ခံ ဝန်ထမ်း အိုင်-စီ-အက်(စ်) ရာထူး ဖြင့်လည်း ချော့မြူ ဖြားယောင်းခြင်း ခံခဲ့ ရ၏။ ဦးကျော်ခင်ကား မယိမ်းမယိုင်၊ သမဂ္ဂ ဖြစ်မြောက်ရေး အတွက် ခေါင်းမာစွာ ကြိုးပမ်း ခဲ့သူသာ ဖြစ်သည်။

သမဂ္ဂ ဖြစ်မြောက် စေရန် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်ရှိ ကျောင်းသားကြီး များသည် ပထမဆုံး ဆွေးနွေး တိုင်ပင် ခဲ့၏။ ထို ဆွေးနွေးပွဲတွင် ဦးကျော်ခင်သည် သဘာပတိ ဖြစ်၏။ သမဂ္ဂ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီ ဖွဲ့စည်းရန်၊ တက္ကသိုလ် ကိုယ်စား အဓိပတိနှင့် ဆွေးနွေးပွဲတွင်၊ ကိုယ်စားလှယ် သုံးဦး အနက် ပါဝင်သူ တဦးလည်း ဖြစ်ပေသည်။

သမဂ္ဂ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီ ဖွဲ့စည်းသော အခါ ဦးကျော်ခင်သည် သဘာပတိ အဖြစ် တာဝန်ယူ လုပ်ဆောင် ခဲ့၏။ သမဂ္ဂ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲ ပြီးနောက် တက္ကသိုလ် အုပ်ချုပ်ရေး အဖွဲ့နှင့် တွေ့ဆုံ ဆွေးနွေးပွဲတွင် ကိုယ်စားလှယ် အဖြစ်ဖြင့် ပါဝင် ခဲ့သည်။ သမဂ္ဂ စည်းမျဉ်းကို အတည်ပြုသော ၁၉၃၁ ခု၊ ဇန်နဝါရီလ ၉ ရက်နေ့တွင်

ကျင်းပသည့် ကျောင်းသားထု အစည်းအဝေးမှာ တကသ အမှုဆောင် ၉ ဦး ရွေးချယ်သော အခါ ဦးကျော်ခင်သည် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်လာ ခဲ့လေသည်။

၁၉၃၁ ခုနှစ်တွင် ဥပဒေ သင်တန်းများကို အောင်မြင် ခဲ့သည်။ မိမိ ဇာတိမြို့ ဖြစ်သော သံတွဲမြို့တွင် ရှေ့နေ အဖြစ် လုပ်ဆောင်ရင်း၊ မြူနီစီပယ် အဖွဲ့ဝင်၊ မြူနီစီပယ် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် မြို့ပြ ရေးရာ များကို ဆောင်ရွက် ခဲ့သည်။ စစ်ပြီးခေတ် ၁၉၅၁ ခုတွင် ပြည်သူ့ လွှတ်တော် အမတ် အဖြစ် ရန်အောင် မဲဆန္ဒနယ်မှ ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရပြီး ဆွစ်ဇာလန်ပြည် ဘန်းမြို့၌ ကျင်းပသော ကမ္ဘာ့ လွှတ်တော်များ ညီလာခံသို့ မြန်မာ ကိုယ်စားလှယ် အဖွဲ့ကို ခေါင်းဆောင်ကာ တက်ရောက်ခဲ့ ဖူးလေသည်။

ဦးကျော်ခင်သည် ယခု ရန်ကုန်မြို့တွင် လွှတ်တော် ရှေ့နေ အဖြစ် လုပ်ဆောင်လျက် ရှိပေသည်။

ဦးထွန်းစိန် B.Sc, B.L.. (၁၉၃၁ - ၃၂)

ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ၏ ဒုတိယမြောက် ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။ ရခိုင်ပြည် သံတွဲမြို့ ဇာတိ ဖြစ်သည်။ ၁၉၂၄ ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်တွင် စတင် ပညာ ဆည်းပူး၍ ၁၉၂၈ ခုတွင် ဝိဇ္ဇာ သိပ္ပံ ဘွဲ့ထူးကို ဆွတ်ခူး ခဲ့လေသည်။ ၁၉၃၁ - ၃၂ ခုနှစ်တွင် ဥပဒေ ပညာ များကို လေ့လာ ဆည်းပူး နေစဉ်၊ တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံခဲ့ရသူ ဖြစ်၏။

အင်္ဂလိပ် နယ်ချဲ့ သမားများ ဘုန်းမီး နေလ တောက်ပသည့် ကာလ ဖြစ်၍ အစည်းအဝေး ပွဲများတွင်၊ ဂျော့ဘုရင် မင်းမြတ်၏ ဘုန်းတော် ဘွဲ့များကို သီဆိုကာ အစည်းအဝေး ဖွင့်လှစ် ခဲ့ကြ ရ၏။ ဦးထွန်းစိန် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သော အခါ ဂျော့ဘုရင် ဘုန်းတော်ဘွဲ့ အစား ဒို့ဗမာ အမျိုးသား သီချင်း ဖွင့် ဖွင့်လှစ် ခဲ့လေသည်။

တက္ကသိုလ် ဘွဲ့နှင်း သဘင် ခန်းမသည် မြန်မာမဆန်၊ တရပ် ဘုရား ကျောင်းနှင့် တူနေ၍ မြန်မာ အမျိုးသား သရုပ် ပေါ်စေရန် ခြင်္သေ့ ရုပ်များ ထားရန် တောင်းဆို ခဲ့၏။ တက္ကသိုလ် အဆောက်အဦ များတွင် အင်္ဂလန် ပြည်လုပ် သံတံခါး များကို သုံးမည့် အစား မြန်မာပြည်ဖြစ် သစ်သား တံခါး များကို အသုံး ပြုရန်လည်း တောင်းဆို ခဲ့သည်။ ၁၉၃၁ခုတွင် အမျိုးသား အောင်ပွဲနေ့ စတင် ကျင်းပရာ၊ အမျိုးသား အောင်ပွဲနေ့တွင် ဒေါင်းလံ (ခွပ်ဒေါင်းလံ မဟုတ်) ကို သမဂ္ဂမှ စတင် အသုံး ပြုခဲ့၏။ စီးကရက် သပိတ် မှောက်ရေးတွင်၊ သမဂ္ဂသည် ဗမာ နိုင်ငံ လူငယ်များ အစည်းအရုံး (ယခု ဗလစ မဟုတ်)၊ ဒို့ဗမာ အစည်းအရုံး တို့နှင့် ပူးတွဲ လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။

ဦးထွန်းစိန်သည် သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် သက်တမ်း မကုန်မီ နှုတ်ထွက် သွားခဲ့သည်။

တကသမှ ထွက်ပြီးနောက် ကျောင်းဆရာ အဖြစ်၎င်း၊ ဥပဒေ မေးပွဲ အောင်မြင် ပြီးနောက်၊ ရှေ့နေ အဖြစ်၎င်း လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။ ဂျပန် ခေတ်တွင် ခရိုင်ဝန် အဖြစ် နိုင်ငံ တာဝန်ကို ထမ်းဆောင် ခဲ့၏။

ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ် အပြီး၊ အင်္ဂလိပ်များ ပြန်ဝင် လာသော အခါ ဦးထွန်းစိန်အား ထောင်ဒဏ် ၂၅နှစ် အပြစ် ပေးခဲ့၏။ ၉ လနှင့် ၄ ရက် အကြာတွင် လွတ်မြောက် ခဲ့သည်။ ယခု ရန်ကုန်မြို့တွင် လွတ်တော် ရှေ့နေကြီး တဦး အဖြစ် ဆောက်ရွက်လျက် ရှိသည်။

ဦးဘိုးကူး (၁၉၃၁ - ၃၂)

သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးထွန်းစိန်သည် သက်တမ်း မကုန်မီ နှုတ်ထွက် သွားသဖြင့်၊ ဥက္ကဋ္ဌ နေရာ အတွက် ကြားဖြတ် ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပ ပေးရသည်။ ကြားဖြတ် ရွေးကောက်ပွဲတွင် ဦးဘိုးကူးသည် အရွေး ခံခဲ့ ရခြင်း ဖြစ်၏။

လက်ပံတန်းမြို့ နတ်စင်ကုန်း ရွာတွင် ဖွားမြင်၍ နတ်စင်ကုန်းရွာ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်း၊ လက်ပံတန်းမြို့ အစိုးရ အထက်တန်းကျောင်း၊ လက်ပံတန်းမြို့ အမျိုးသားကျောင်း၊ သုံးခွဲမြို့ မက်သစ် ကျောင်းများတွင် ပညာ သင်ကြား ခဲ့သည်။ ၁၀ တန်း စာမေးပွဲကို ၁၉၂၇ ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန်မြို့ ကူရှင် ကျောင်းမှ သင်္ချာ ဂုဏ်ထူးနှင့် အောင်မြင် ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ်တွင် ဆက်လက် ပညာ သင်ကြားရာ၊ ဥပစာ အထက်တန်းကို တိုက်ရိုက် တက်ရောက် သင်ကြားခွင့် ရရှိသူ ဖြစ်၏။

၁၉၃၁ ခုနှစ်တွင် လယ်သမား သူပုန် ခေါင်းဆောင်ကြီး ဆရာစံ အား ဗြိတိသျှ အစိုးရက သေဒဏ် အမိန့် ပေးရာ၊ တကသမှ ကျောင်းသားထု အစည်းအဝေး ခေါ်ပြီး ကန့်ကွက် ခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် ဗြိတိသျှ အစိုးရအား ပြစ်တင် ရှုတ်ချပြီး ခေါင်းဆောင်ကြီး ဆရာစံ အား ၂ မိနစ် မတ်တပ်ရပ် အလေး ပြုခဲ့ ကြလေသည်။

အိန္ဒိယနှင့် မြန်မာ ခွဲရေး တွဲရေး နှင့် ပတ်သက်၍ တကသမှ နိုင်ငံရေး ခေါင်းဆောင်ကြီး များကို ဖိတ်ခေါ်ကာ စကားရည် လှပွဲ ကျင်းပ ပေးခဲ့၏။ ခွဲရေး ဘက်မှ ဦးဘဖေ၊ ဦးဘစိန်နှင့် ဦးထွန်းဝင်း တို့က ပြော၍၊ တွဲရေး ဘက်မှ ဒေါက်တာ ဘမော်၊ ဒေါက်တာ ဘဟန်၊ ဦးပေါ်ထွန်း တို့က ပြောဆို ခြေပ ကြလေသည်။

သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက် နေစဉ် ဦးဘိုးကူးအား ကျောင်းထားလျှင် ငွေကြေး ကုန်ကျ ရုံသာ ဖြစ်၍ ကျောင်းမှ နှုတ်သင့် ကြောင်းဖြင့် တက္ကသိုလ် ကျောင်းအုပ်ကြီးက ဦးဘိုးကူး ဖခင်ထံ စာရေး၍ ခြိမ်းခြောက်ခြင်း ခံခဲ့ ရ၏။

ဦးဘိုးကူးသည် တက္ကသိုလ်မှ ထွက်ပြီး ဒို့ဗမာ အစည်းအရုံး တွင် လုပ်ဆောင် ခဲ့ဖူးသည်။ စစ်ပြီးခေတ်တွင် ဖဆပလ အဖွဲ့ တွင်လည်းကောင်း၊ တောင်သူ လယ်သမား

အစည်းရုံးများ တွင်လည်းကောင်း ပါဝင် ဆောက်ရွက် ခဲ့သည်။ ယခု စစ်ဘက် ကုန်စည် ဖြန့်ချိရေး ဌာန အမှတ် ၃ တွင် မန်နေဂျာ အဖြစ်ဆောင်ရွက်လျက် ရှိသည်။

မှတ်ချက် ။ ၁၉၅၂ ခုနှစ်ထုတ် အိုးဝေ မဂ္ဂဇင်း ဒဿမတွဲ အမှတ် ၅ တွင် ဦးဘိုးကူး ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက်စဉ် အယုံအကြည် မရှိ အဆို တင်သွင်း၍၊ ဦးထွန်းစိန် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆက်လက် ဆောင်ရွက် သည်ဟု ဖော်ပြ ထားခြင်းမှာ၊ မှားယွင်းလျက် ရှိသည်။

၁၉၃၁ - ၃၂ ခု ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခဲ့သူ ကာယကံရှင် များနှင့် တကွ အတွင်းရေးမှူး ဖြစ်ခဲ့သူ သခင် ဗစိန် တို့အား တွေ့ဆုံ မေးမြန်းရာ၊ ဦးထွန်းစိန် နှုတ်ထွက်ပြီး၊ ဦးဘိုးကူးအား ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ယှဉ်ပြိုင်သူ မရှိ ရွေးကောက် တင်မြှောက် ခြင်းသာ ဖြစ်ကြောင်း၊ အယုံအကြည် မရှိ အဆို တင်သွင်းခြင်း မရှိကြောင်း ပြောပြ ကြပါသည်။

ဦးစံဖော်အောင် M.A, B.L. (၁၉၃၂ - ၃၃)

ရခိုင်ပြည် စစ်တွေမြို့ ဇာတိ ဖြစ်၍ မိဘ နှစ်ပါးမှာ ဦးချန်ထွန်းအောင် နှင့် ဒေါ်လှမြဦး ဖြစ်သည်။ ၁၉၂၄ ခုနှစ်တွင် ၁၀ တန်း စာမေးပွဲ အောင်မြင်၍၊ တက္ကသိုလ်တွင် ပညာ ဆက်လက် ဆည်းပူး ခဲ့သည်။

တကသ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီ အဖွဲ့ဝင် တဦး ဖြစ်၍ ၁၉၃၂ - ၃၃ ခုနှစ်တွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက် ခံရခြင်း ဖြစ်၏။

နိုင်ငံရေး အသိ ပညာ ရစေရန်နှင့် ကျောင်းသားများ စိတ်တက်ကြွ လာစေရန် နိုင်ငံရေး ခေါင်းဆောင်များ ဟောပြောပွဲ စကားရည် လှပွဲများ ကျင်းပ ခဲ့၏။

ဦးစံဖော်အောင်သည် စတိုးဘရားသား ဝင်ကုန် ထွက်ကုန် ဌာန၌ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး (မန်နေဂျာ) အဖြစ် ယခု ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပေသည်။

ဦးသိန်းမောင် B.A, B.L... (၁၉၃၃ - ၃၄)

အောက်ချင်းတွင်း ခရိုင် မုံရွာ မြို့တွင် ဖွားမြင်သည်။ ၁၉၂၂ ခုနှစ်သည် တက္ကသိုလ်၌ ပညာ စတင် ဆည်းပူး ခဲ့သော နှစ် ဖြစ်၏။

ဦးသိန်းမောင်သည် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီဝင် တဦး ဖြစ်သည်။ တကသ စည်းမျဉ်းကို အတည်ပြုသော ကျောင်းသားထု အစည်းအဝေးတွင် သဘာပတိ ဖြစ်၏။ ၁၉၃၂ - ၃၃ ခုတွင် တကသ အမှုဆောင် အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရ၍ အိမ်တွင်း ကစားခုန်စား ဌာန တာဝန်ခံ အဖြစ် တာဝန် ထမ်းဆောင် ခဲ့သည်။ ၁၉၃၃ - ၃၄ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။

တက္ကသိုလ် သမဂ္ဂ အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ်ရန် ဒေါက်တာ ဦးညို လှူဒါန်းသော ငွေနှစ်သိန်းမှ ကျန်ငွေ ၃ သောင်းကို ကျောင်းအုပ်ကြီး ဒီဂျေ စလော့စ်က ရေးကူးကန် လုပ်ရန် စီစဉ်ခြင်းကို ကန့်ကွက် ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ် သမဂ္ဂ စာကြည့်ခန်း အတွက် စာအုပ်များ ဝယ်ရန် တင်ပြ တောင်းဆို ခဲ့သည်။

မှတ်ချက် ။ ။ ထိုငွေများကို ၁၉၃၄ - ၃၅ ခု၊ တကသ အမှုဆောင် တဦး ဖြစ်သူ ဦးသိန်းဖေမြင့်က တက္ကသိုလ် မွှားရုံ ဆောက်ရာတွင် သုံးစွဲရန်၊ အဆို တင်သွင်း ဖူးသည်ဟု ၁၉၅၅ ခုနှစ်ထုတ် ငွေရတု သဘင် စာစောင်၍ ဦးသိန်းဖေမြင့်က ဖော်ပြ ဖူးသည်။

ကျောင်းသား သက်သာ ချောင်ချိရေး အတွက် အာရ်-အီး-တီ ကုမ္ပဏီနှင့် တွေ့ဆုံ ဆွေးနွေး ပြေရင်း ခဲ့၏။

ဦးသိန်းမောင်သည် ယခု စတီး ဘရားသား ကုမ္ပဏီ လီမိတက်တွင် ဆန်ဌာန အုပ်ချုပ်ရေးမှူး တယောက် အဖြစ် လုပ်ဆောင်လျက် ရှိသည်။

ဦးဖိုးအေး B.Sc, (Hons.) Rgn., B.I., (Rgn.) Ph.D., (Lon), D.I.C.,
F.R.Met.Soc, (Lond.), (၁၉၃၄ - ၃၅)

သာယာဝတီ ခရိုင် သုံးဆယ် မြို့တွင် မွေးဖွားသည်။ ပန်းတနော်မြို့ ဗုဒ္ဓဘာသာ ကျောင်းမှ သတ္တမတန်း စာမေးပွဲ အောင်မြင်၍ သာယာဝတီမြို့ အေတီအမ် ကျောင်းမှ ၁၀ တန်း စာမေးပွဲ အောင်မြင် ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ်၌ ပညာ ဆက်လက် ဆည်းပူး၍ ၁၉၃၁ ခုနှစ်တွင် ဝိဇ္ဇာ သိပ္ပံ စာမေးပွဲ၌ ရူပဗေဒ ဂုဏ်ထူးဖြင့် အောင်မြင် လေသည်။

၁၉၃၃ - ၃၄ ခုတွင် ဥပဒေ တန်း၌ ပညာ သင်ကြားလျက် ရှိစဉ် တကသ အမှုဆောင် အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရ၍ ၁၉၃၄ - ၃၅ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။

၁၉၃၇ ခုနှစ်တွင် မိုးလေဝသ ပညာတော်သင် အဖြစ် ရွေးချယ်ခြင်း ခံရပြီး၊ လန်ဒန် ယူနီဗာစတီ၌ ပညာ သင်ကြား ရသည်။ မိုးလေဝသ ပညာရပ်တွင် ပါရဂူဘွဲ့ကို ရရှိ ခဲ့သည်။ သီရိပျံချို ဒေါက်တာ ဖိုးအေးသည် ယခု မိုးလေဝသ ဌာန ညွှန်ကြားရေးဝန် အဖြစ်ဖြင့် နိုင်ငံတော် တာဝန်ကို ထမ်းဆောင်လျက် ရှိသည်။

ဦးနု (၁၉၃၅ - ၃၆)

ပြည်ထောင်စု အဖွဲ့ချုပ် ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံတော် ဝန်ကြီးချုပ် ဦးနုပင် ဖြစ်သည်။

မြောင်းမြ ခရိုင် ဝါးခယ်မ မြို့တွင် မွေးဖွား၍ ဖွား သက္ကရာဇ်မှာ ၁၉၈၇ ခု၊ မေလ ၂၅ ရက် ဖြစ်သည်။ ဝါးခယ်မမြို့ အင်္ဂလိပ် - မြန်မာ နှစ်ဘာသာ သင်ကျောင်း၊ အမျိုးသား ကျောင်းများတွင် ပညာ သင်ကြား ခဲ့ပြီး၊ ရန်ကုန်မြို့ မြို့မ တိုင်းရင်းသား အထက်တန်း ကျောင်းသို့ ပြောင်းရွှေ့ ပညာ သင်ကြား ခဲ့၏။ ၁၀ တန်း စာမေးပွဲကို မြို့မ တိုင်းရင်းသား အထက်တန်း ကျောင်းမှ အောင်မြင် ခဲ့၍ တက္ကသိုလ်တွင် ပညာ ဆက်လက် သင်ကြား ခဲ့၏။ ဝိဇ္ဇာ ဘွဲ့ထူးကို ၁၉၂၉ ခုနှစ်တွင် ဆွတ်ခူး ခဲ့သည်။

ပန်းတနော်နှင့် သုံးခွဲမြို့ အမျိုးသား အထက်တန်း ကျောင်းများတွင် ကျောင်းအုပ်ကြီး အဖြစ် ဆောင်ရွက် ပြီးနောက်၊ ၁၉၃၄ - ၃၅ ခုတွင် ဥပဒေ ပညာ ဆည်းပူးရန် တက္ကသိုလ်သို့ ပြန်လည် ရောက်ရှိ ခဲ့၏။ လစ်လပ် နေသော သမဂ္ဂ ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ နေရာတွင် ဝင်ရောက် ယှဉ်ပြိုင်ရာ အနိုင် ရရှိ ခဲ့သည်။ ၁၉၃၅ - ၃၆ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရ လေသည်။

၁၉၃၆ခု ကျောင်းသား အရေးတော်ပုံ ပေါ်ပေါက် ခဲ့သည်။ ဦးနုသည် ၁၉၃၆ ခု အရေးတော်ပုံ အမှတ်အသား ဖြစ်၏။

၁၉၃၆ ခုနှစ်ကား နယ်ချဲ့ သမား တန်ခိုး ထွားသောနှစ် ဖြစ်ပေသည်။ နယ်ချဲ့ သမား များသည် တိုင်းပြည် အရှင်သခင် အဖြစ်ဖြင့် ဘဝင် မြင့်ကြ ပေသည်။ အရိအသေ ပေးမှုသည် ၎င်းတို့ အတွက် သာယာ မက်မောဖွယ် ဖြစ်လာ၏။ စကားပြောလျှင် "Sir" ဟူသော စကားလုံးကို ထည့်ပြောမှ မနောခိုက်၊ သဘော ကြိုက်ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ် ကျောင်းသား တဦးက၊ စာသင်ခန်းတွင် ဆရာ တဦးအား "Sir" စကားလုံး မသုံး၊ ၎င်းတို့ ပြောသဖြင့် အရေးယူခြင်း ခံရ လေသည်။

သမဂ္ဂသည် အရေးယူ ခံရသော ကျောင်းသား ဘက်မှ ရပ်တည် ခဲ့၏။ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးနုနှင့် တက္ကသိုလ် ကျောင်းအုပ်ကြီး မစ္စတာ စလော့စ်တို့ အပြန်အလှန် စာရေး ခဲ့ကြသည်။ ကျောင်းသား ဘက်မှ ရပ်တည်ကာ စာရေး ခဲ့သော သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌကို ကျောင်းမှ ထုတ်ပစ် လိုက်လေသည်။

တဖန် အိုးဝေ မဂ္ဂဇင်းတွင် ပါဝင်သော "Hell hound at large" ဟူသော ဆောင်းပါးနှင့် ပတ်သက်၍ တာဝန်ခံ အယ်ဒီတာ ကိုအောင်ဆန်း (ဗိုလ်ချုပ်) အား ကျောင်း ထုတ်ပြန်သည်။ "Hell hound at large" "ငရဲခွေးကြီး လွတ်နေပြီ" ဟူသော ဆောင်းပါးသည်၊ တက္ကသိုလ် အာဏာပိုင် တို့၏ ဂုဏ် သိက္ခာကို ထိခိုက်သည်။ ဆောင်းပါး ရေးသူကို ထုတ်ဖော်ရန် တောင်းဆိုသည်။ တာဝန်ခံ အယ်ဒီတာ ကိုအောင်ဆန်းက

ထုတ်ဖော် မပြော သဖြင့် ကျောင်းထုတ်ခြင်း ဖြစ်၏။ ဆောင်းပါး ရေးသူမှာ ကိုသန်းတင် ယခု အိုးဝေ ဦးညိုမြ ဖြစ်သည်။

သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် အမှုဆောင် တဦးအား ကျောင်းထုတ် သဖြင့်၊ ကျောင်းသား အရေးတော်ပုံကြီး ပေါ်ပေါက် လာလေသည်။ ကျောင်းသား အရေးတော်ပုံသည် တပြည်လုံးသို့ ပျံ့နှံ့ ခဲ့၏။ တက္ကသိုလ်မှ စ၍ အထက်တန်း ကျောင်းများ အထိ သပိတ် မှောက်ခဲ့ ကြသည်။ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုနုက ဘီ-အေ ဝိဇ္ဇာ ဘွဲ့ထူးကို ပြန်အပ် ဆန္ဒ ပြခဲ့သည်။ ပုလိပ်ရုံးကြီး ရှေ့တွင် အင်္ဂလိပ် ယူနီယံဂျက် အလံကို မီးရှို့ကာ ဆန္ဒ ပြခဲ့သည်။

သပိတ် စုံစမ်းရေး ကော်မတီ ဖွဲ့ခြင်း၊ ဆာမြဘူး ခေါင်းဆောင်သော စုံစမ်းရေး ကော်မတီ ဖွဲ့ခြင်းဖြင့် သပိတ် အရေးတော်ပုံကို ပြီးပြတ် စေခဲ့သည်။ အရေးတော်ပုံသည် ၃ လမျှ ကြာခဲ့၏။

သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုနုသည် ကျောင်းသားများ၏ ချစ်ကြည် လေးစားမှုကို ခံရသည်။ “ကိုကြီးနု” ဟူ၍ ထင်ရှား ခဲ့၍ ယခုတိုင်ပင် ခေါ်လျက် ရှိပါ သေးသည်။ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ သက်တမ်း ကုန်ဆုံး၍ တက္ကသိုလ်မှ ထွက်သွား သော်လည်း၊ သမဂ္ဂတွင် ပြဿနာ ပေါ်လာသည့် အခါ၊ ရှေ့ဆောင် ဖြေရှင်းခြင်း ပြုခဲ့ ရလေသည်။ ကိုနုသည် တက္ကသိုလ်မှ ထွက်ပြီး၊ ဒို့ဗမာ အစည်းအရုံးသို့ ဝင်ရောက် ဆောင်ရွက်သည်။ စစ်မဖြစ် မီက တိုင်းပြည်အား ပညာ ပေးရာတွင် ကျော်ကြား ခဲ့သော နဂါးနီ စာအုပ် သင်းကို ထူထောင် ခဲ့၏။ အင်္ဂလိပ် နယ်ချဲ့ သမားများ ဖမ်းဆီးခြင်း ခံရပြီး၊ ဂျပန် ဝင်လာသော အခါမှ လွတ်မြောက် ခဲ့လေသည်။

ဂျပန် ခေတ်တွင် အစိုးရ အဖွဲ့၌ နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီး အဖြစ် တာဝန် ယူခဲ့သည်။ စစ် အပြီးတွင် ဖဆပလ အဖွဲ့၌ ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခဲ့ပြီး၊ ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်းတို့ ကျဆုံးသော အခါ၊ ဖဆပလ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် ဝန်ကြီးချုပ် ဖြစ်လာ ခဲ့သည်။ ၁၉၅၆ ခုနှစ် ဇွန်လတွင် ဝန်ကြီးချုပ် ရာထူးမှ နှုတ်ထွက် ခဲ့ပြီး၊ ၁၉၅၇ ခု မတ်လတွင် ဝန်ကြီးချုပ် ပြန်ဖြစ် ခဲ့သည်။

ဖဆပလ ကွဲသော အခါ၊ သန့်ရှင်း ဖဆပလ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက်၍ နိုင်ငံတော် ဝန်ကြီးချုပ်ပင် ဖြစ်ပြန်သည်။ ၁၉၅၈ ခု အောက်တိုဘာလတွင် ဗိုလ်ချုပ် နေဝင်းအား အစိုးရ အာဏာ လွှဲပြောင်း ပေးခဲ့ပြီး၊ ၁၉၆၀ တွင် ကျင်းပသော အထွေထွေ ရွေးကောက်ပွဲကြီး ပြီးသော အခါ၊ နိုင်ငံတော် ဝန်ကြီးချုပ် အဖြစ်ပင် ပြန်လည် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရ ပြန်လေသည်။

ဦးရာရုတ် B.Sc., B.L. (၁၉၃၆ - ၃၇)

ဦးရာရုတ်သည် အိန္ဒိယ အမျိုးသား တဦး ဖြစ်သည်။ မြန်မာ တိုင်းရင်းသား အဖြစ် ခံယူ ထားသူ ဖြစ်၏။ အိန္ဒိယ အမျိုးသား တဦးအား တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တင်မြှောက်ခြင်းသည် သမဂ္ဂ၌ လူမျိုးရေး ခွဲခြားမှု မရှိခြင်း၊ ခေါင်းဆောင် နိုင်သူကို ခေါင်းဆောင် နေရာ၌ ပေးအပ်ခြင်းကို ပြသခြင်း ဖြစ်သည်။

ဦးရာရုတ်၏ မွေး သက္ကရာဇ်မှာ ၁၉၁၂ ခုနှစ်ဝင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် အဖ Mr. M. A. Sakuri အမိ Ahmadi Begum တို့က အိန္ဒိယနိုင်ငံ Alahabad မြို့မှာ မွေးဖွား ခဲ့သည်။ ရန်ကုန်မြို့ Randaria အထက်တန်း ကျောင်းတွင် ပညာ သင်ကြားခဲ့သည်။ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်မှ ဝိဇ္ဇာ သိပ္ပံ ဘွဲ့နှင့် ဥပဒေ ဘွဲ့များကို ရရှိသည်။ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ၏ ပထမဆုံး အတွင်းရေးမှူး ဖြစ်၏။ ၁၉၃၅ - ၃၆ ခုတွင် ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်၍ ၁၉၃၆ - ၃၇ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရသည်။

၁၉၃၆ ခု ကျောင်းသား သပိတ်တွင် ရှေ့တန်း ခေါင်းဆောင် တဦး ဖြစ်၍ ၁၉၃၆ ခုနှစ်တွင် ဖွဲ့စည်းသော ဗမာနိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ ၏ ပထမဆုံး ဥက္ကဋ္ဌလည်း ဖြစ်၏။ ပထမဆုံး တကသ ကိုယ်စားလှယ် ကောင်စီ လူကြီး အဖြစ် တာဝန်ယူ လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။ ဗိုလ်အောင်ကျော် ကျဆုံးသည့် အမှုတွင် ကျောင်းသားများ ဘက်မှ ရှေ့နေ လိုက်ခဲ့ သူလည်း ဖြစ်သည်။

ဝတ်လုံတော်ရ ရှေ့နေ တဦး ဖြစ်သည်။ အလုပ်သမား အဖွဲ့အစည်း များတွင် ခေါင်းဆောင် တာဝန် ယူခဲ့၏။ စစ်ပြီး ခေတ်တွင် ဖဆပလ အဖွဲ့၌ ပါဝင်၍ ၁၉၄၇ ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံ ဥပဒေ မူကြမ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီဝင်၊ အလုပ်သမား ဥပဒေပြု ကော်မတီတွင် တာဝန်များ ထမ်းဆောင်ခဲ့သည်။ ပြည်သူ့ လွှတ်တော် တွင်၎င်း၊ လူမျိုးစု လွှတ်တော် တွင်၎င်း၊ အမတ် အဖြစ် ပါလီမန် ဒီမိုကရေစီ ခေတ်တွင် အဆက်မပြတ် ရွေးချယ် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရသည်။ နိုင်ငံတော် အစိုးရ အဖွဲ့ များတွင်၊ ပြည်သူ့ အိုးအိမ် ဆောက်လုပ်ရေးနှင့် အလုပ်သမား ဌာန ဝန်ကြီး (၁၉၅၂)၊ ကုန်သွယ်မှု ဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် အလုပ်သမား ဝန်ကြီး (၁၉၅၄)၊ သတ္တုတွင်း ဌာန ဝန်ကြီး (၁၉၅၆ - ၅၈)၊ အမျိုးသား စီမံကိန်း ဝန်ကြီးနှင့် စက်မှု၊ သတ္တုနှင့် အလုပ်သမား ဝန်ကြီး (၁၉၆၀) စသည့် တာဝန်များ ထမ်းရွက် ခဲ့သည်။

အလုပ်သမားနှင့် စပ်ဆိုင်သော ဘုတ်အဖွဲ့ အသီးသီး၊ စုံစမ်းရေး ကော်မတီ အမျိုးမျိုးတွင် သဘာပတိ အဖြစ်၎င်း၊ ပြည်ထောင်စု အလုပ်သမား အဖွဲ့၊ လူမှုဖူလုံရေး အဖွဲ့၊ အမျိုးသား အိုးအိမ် အဖွဲ့၊ လူမှု ဝန်ထမ်းအဖွဲ့နှင့် အမျိုးသား လူငယ် ကောင်စီ များတွင် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ်၎င်း၊ ပြည်ပသို့ သွားရောက်သော ကိုယ်စားလှယ် အဖွဲ့ အမျိုးမျိုးတွင် ခေါင်းဆောင် အဖြစ် ဖြင့်၎င်း၊ အဖွဲ့ဝင် အဖြစ် ဖြင့်၎င်း၊ လိုက်ပါ ခဲ့ဖူးသည်။ ၁၉၅၅ ခုနှစ်တွင် ထိုင်းနိုင်ငံမှ သရဖူဆု ချီးမြှင့်ခြင်း ခံရသည်။ ၁၉၆၀ ခုနှစ်တွင် ဗမာ့ စက်မှုလက်မှု ကောင်စီ

သာယာပတိ အဖြစ်၎င်း၊ တက္ကသိုလ် အုပ်ချုပ်ရေး ကောင်စီ တွင်၎င်း တာဝန် ထမ်းရွက်ခဲ့သည်။

ဒေါ်ဖာတီမာ (ဘီအေ) နှင့် လက်ထပ်ခဲ့ပြီး၊ သားနှစ်ယောက် ထွန်းကားခဲ့သည်။ အမှတ် (၁၆)၊ ရွှေတောင်ကြားလမ်း ရန်ကုန်တွင် နေထိုင်သည်။

ဦးအောင်ဆန်း B.A. (၁၉၃၈ - ၃၉)

၁၉၁၅ ခု၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် မကွေးတိုင်း နတ်မောက်မြို့၌ အမိန့်တော်ရ ရှေ့နေ ဦးဖာ - ဒေါ်စု တို့မှ နောင်တခေတ်တွင် ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်း ဟူ၍ မြန်မာ နိုင်ငံ သမိုင်း၌ တွင်စေမည့် သားရတနာကို ဖွားမြင် ခဲ့သည်။ ဇာတာ အမည်မှာ မောင်ထိန်လင်း ဖြစ်သော်လည်း ငယ်စဉ် ကပင် မောင်အောင်ဆန်းဟု တွင်သည်။ ငယ်စဉ်က နတ်မောက်မြို့ ဆရာတော် ဦးသောဘိတ ကျောင်း၌ နေခဲ့သည်။ ၁၉၂၈ ခုတွင် ရေနံချောင်း အမျိုးသား အထက်တန်း ကျောင်းသို့ ပြောင်းရွှေ့ ပညာ သင်ယူ ခဲ့ပြီး၊ ယင်းကျောင်းမှ မြန်မာ၊ ပါဠိ ၂ ဘာသာ ဂုဏ်ထူးဖြင့် ၁၀ တန်း အောင်မြင် ခဲ့သည်။ ပညာ ထူးချွန်သူ ဖြစ်၍ အထက်တန်း စကောလားရှစ်နှင့် ဦးရွှေခိုဆု ရရှိခဲ့ ဖူးသည်။ ထိုနောက် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်သို့ တက်ရောက်ပြီး ဆက်လက် ပညာ ဆည်းပူး ခဲ့သည်။ ၁၉၃၅ - ၃၆ ပညာ သင်နှစ်မှ စ၍ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသား သမဂ္ဂ အမှုဆောင် အဖွဲ့ဝင် ဖြစ်လာ ခဲ့ပြီး၊ သမဂ္ဂ၏ အာဘော် အိုးဝေ မဂ္ဂဇင်း အယ်ဒီတာလည်း လာခဲ့သည်။ ကိုအောင်ဆန်း အယ်ဒီတာ အဖြစ် ဆောင်ရွက်သော အိုးဝေ မဂ္ဂဇင်းတွင် ယမမင်း အမည် အိုးဝေ ညိုမြ ရေးသားသော "ငရဲခွေးကြီး လွတ်ပြီး သရမ်း နေသည် (The Hell Hound At Large)" ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ပေးစာ တစောင် ဖော်ပြခဲ့ မှုသည်လည်း ၁၉၃၆ ဒုတိယ ကျောင်းသား သပိတ် ဖြစ်ပွား စေခဲ့သော အဓိက အကြောင်းရင်း တချက် ဖြစ်သည်။ ၁၉၃၆ ဒုတိယ ကျောင်းသား သပိတ်၏ သပိတ်မှောက် ကောင်စီ အဖွဲ့ဝင် တဦးလည်း ဖြစ်ခဲ့သည်။

ကုလား - ဗမာ အဓိကရုဏ်း ပေါ်ခဲ့သည်။ သမဂ္ဂသည် အဓိကရုဏ်းကြောင့် ဒုက္ခ ရောက်သူ များအား ကယ်ဆယ်ရေး လုပ်ငန်း များကို ဆောင်ရွက် ခဲ့သည်။ ၁၉၃၆ ခု သပိတ် အရေးတော်ပုံတွင် ဖွဲ့စည်း ပေးခဲ့သော ဆာမြဘူး ကော်မတီ အစီရင်ခံစာ ထွက်လာသည်။ အစီရင် ခံစာကို တကသမု ကန့်ကွက် ခဲ့သည်။ ဒေါက်တာ ဘမော် အစိုးရ တက္ကသိုလ် အက်ဥပဒေကြမ်း ပြုလုပ်ရန် စီစဉ် သည်ကိုလည်း လက်မခံ ခဲ့ပေ။ ၁၉၃၆ - ၃၇ ပညာ သင်နှစ်တွင် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ၏ ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်လာပြီး၊ ၁၉၃၈ - ၃၉ တွင် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တာဝန် ယူခဲ့သည်။ ၁၉၃၆ တက္ကသိုလ် သပိတ် အပြီးတွင် ပေါ်ပေါက် လာသော ဗမာ နိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂကြီးကို ဦးစီး တည်ထောင်သူ တဦးလည်း ဖြစ်ပြီး၊ ဗမာ နိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂတွင် ပထမဆုံး အတွင်းရေးမှူး ဖြစ်လေသည်။ ၁၉၃၇ - ၃၈ တွင် ဗမာ နိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တာဝန် ယူခဲ့သည်။ ၁၉၃၇ ခုနှစ်တွင် ဝိဇ္ဇာတန်းကို

အောင်ပြီး၊ ဥပဒေ ဝိဇ္ဇာတန်းသို့ ဆက်တက် ခဲ့သည်။ ၁၉၃၈ - ၃၉ တွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။ တက္ကသိုလ် အက်ဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး ကော်မတီတွင် အဖွဲ့ဝင် အဖြစ်လည်း တာဝန် ယူခဲ့သည်။ ၁၉၃၈ ခုနှစ်တွင် တက္ကသိုလ် အုပ်ချုပ်ရေး အဖွဲ့ဖြစ်သည့် တက္ကသိုလ် ကောင်စီဝင်တွင် ပထမဆုံး ကျောင်းသား ကိုယ်စားလှယ် အဖြစ် တာဝန် ပေးအပ်ခြင်း ခံခဲ့ရသည်။ ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်းသည် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် သက်တမ်း ကုန်သည်ထိ မနေ ခဲ့ပေ။ ၁၉၃၈ ခုနှစ်တွင် တက္ကသိုလ်မှ ထွက်ပြီး သခင် ကိုယ်တော်မှိုင်း ကြီးမှူးသော တို့ဗမာ အစည်းအရုံးသို့ ဝင်ရောက်၍ သခင် အောင်ဆန်း အဖြစ် နိုင်ငံရေး နယ်ပယ်သို့ ခြေစုံပစ် ဝင်ခဲ့သည်။ ၁၉၃၉ တွင် တို့ဗမာ အစည်းအရုံး၏ အတွင်းရေးမှူး အဖြစ် တက်မြောက်ခြင်း ခံရသည်။

ကိုဗဟိန်း (၁၉၃၈ - ၃၉)

တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုအောင်ဆန်း (ဗိုလ်ချုပ်) နှုတ်ထွက် သွားသဖြင့်၊ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆက်လက် တာဝန် ယူရခြင်း ဖြစ်သည်။ ၁၉၂၉ ခု ဝါဆိုလွှန်း ၁၀ ရက် ဗုဒ္ဓဟူးနေ့ နံနက် ၇ နာရီ အချိန်တွင် အင်းဝမြို့ ကိုင်းတန်းရပ်၌ ဖွားမြင်သည်။ အဖ ဦးမှင် အမိ ဒေါ်ဦး တို့၏ ပဉ္စမမြောက် သား ဖြစ်သည်။

မန္တလေးမြို့ အေဘီအမ် မိန်းကလေးကျောင်း၊ သကျသီဟ ဘုရား အနီး ဆရာဝန်ကျောင်း၊ မန္တလေးမြို့ ဗဟို အမျိုးသား အထက်တန်း ကျောင်းများတွင် ပညာ ဆည်းပူး ခဲ့၏။ ၁၉၃၄ ခုနှစ် တွင် မန္တလေး ဥပစာ ကောလိပ်၌ စတင် ပညာ သင်ကြား ခဲ့သည်။ ၁၉၃၅ - ၃၆ ခုနှစ်တွင် မန္တလေး ဥပစာ ကောလိပ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ အမှုဆောင် ဖြစ်၏။ ၁၉၃၆ခု ကျောင်းသား သပိတ်တွင် စစ်ကိုင်း အစိုးရ အထက်တန်း ကျောင်းသို့ သပိတ် သွားတားရာ၊ ကျောင်းအုပ်ကြီး မစ္စတာ ဒေါင်းနှင့် စကောက် များက ပိုင်းရိုက် သဖြင့် ဒဏ်ရာ ရရှိ ခဲ့သည်။ ၁၉၃၆ - ၃၇ ခုနှစ်တွင် မန္တလေး ဥပစာ ကောလိပ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခဲ့၍ အထက်တန်းကို ပါဠိ ဘာသာ ဂုဏ်ထူးဖြင့် အောင်မြင် ခဲ့လေသည်။

ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်တွင် ဆက်လက် ပညာ ဆည်းပူး၍ ၁၉၃၈ - ၃၉ခု တွင် တကသ အမှုဆောင် အဖြစ် ရွေးချယ် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရသည်။ တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုအောင်ဆန်း နှုတ်ထွက် သွားသော အခါ တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ်ထက် ဗကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် လူသိ များခဲ့သည်။

၁၉၃၈ ခုနှစ်၌ ရေနံမြေ သပိတ် ပေါ်ပေါက် ခဲ့သည်။ ရေနံမြေ သပိတ် သမား များသည် ရန်ကုန်မြို့သို့ ချီတက် ဆန္ဒ ပြရန်၊ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့တွင် ရေနံချောင်း မြို့မှ ထွက်ခဲ့ ကြ၏။ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုဗဟိန်းနှင့် ကိုဗဆွေ တို့သည် ရေနံချောင်း မြို့တွင် ပေါ်ပေါက်လျက် ရှိသော ကျောင်းသား သပိတ် အရေးနှင့် ရေနံမြေမှ ချီတက် လာသော သပိတ် သမားများ အရေးကို စုံစမ်းရန် ခရီး ထွက်ခဲ့ ကြသည်။ မကွေးမြို့၌ ရေနံမြေမှ

ချီတက် လာသော သပိတ်သမား များအား တရား ဟောနေစဉ်၊ အဖမ်း ခံခဲ့ ရလေသည် သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် အတွင်းရေးမှူးအား ဖမ်းဆီး သဖြင့် ကျောင်းသား သပိတ် ပေါ်ပေါက် ခဲ့လေသည်။

ကျောင်းသား များသည် အတွင်းဝန်များ ရုံးသို့ ချီတက် ဆန္ဒ ပြုကြရာ၊ ဂေါ်ရာ စာသင် များက မြင်းနှင့် တိုက် နံပါတ် တုတ်နှင့် ရိုက်သဖြင့်၊ ဂျပ်ဆင် ကောလိပ်မှ ကိုအောင်ကျော် ကျဆုံး ခဲ့သည်။ ကျောင်းသား အများအပြား ဒဏ်ရာ ရခဲ့ ကြ၏။ ကျောင်းသား အလုပ်သမား လယ်သမား သပိတ် ပေါင်းစုံ စုစည်း မိကာ၊ ၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော်ပုံဟု သမိုင်းဝင် မှတ်တမ်း တင်ခဲ့ ကြရသည်။ ကျောင်းသူ ကျောင်းသားများ မြို့မ သပိတ် စခန်းတွင် အစာငတ်ခံ ဆန္ဒ ပြခဲ့ ကြသည်။ ဒေါက်တာ ဘမော် အစိုးရ ပြုတ်ကျ၍ ဦးပု အစိုးရ တက်ပြီး၊ ကျောင်းသား သပိတ် အရေး ပြီးဆုံး ခဲ့ရ လေသည်။

ကိုဗဟိန်းသည် ၁၉၃၉ ခုနှစ်တွင် တက္ကသိုလ်မှ ထွက်၍ ဒို့ဗမာ အစည်းအရုံးသို့ ဝင်ရောက် လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။ ၁၉၄၀ ခုနှစ်တွင် ဖမ်းဆီး ခံခဲ့ ရပြီး၊ အင်္ဂလိပ် အပြေးတွင် မန္တလေး ထောင်မှ သခင်နု တို့နှင့် အတူ လွတ်မြောက် ခဲ့သည်။ ဂျပန်ခေတ် ဒေါက်တာ ဘမော် အစိုးရ လက်ထက်တွင်၊ နိုင်ငံခြားရေး ဌာန အတွင်းဝန် အဖြစ် ဆောက်ရွက် ခဲ့၏။ ၁၉၄၅ခု ဂျပန် တော်လှန်ရေးတွင် တောင်ငူ ခရိုင်တွင် တာဝန် ယူခဲ့သည်။

ကိုဗဟိန်းသည် ဗမာပြည် ကွန်မြူနစ် ပါတီကို စတင် တည်ထောင်သူ တဦး ဖြစ်ပြီး၊ ၁၉၄၆ ခု ကွန်မြူနစ် ပါတီ ပြောင်ထူထောင်သော အခါတွင် ဗဟို ကော်မတီ ဖြစ်ခဲ့သည်။ နောင်တွင် ပေါလစ်ဗျူရီ အဖွဲ့ဝင် ဖြစ်၍ ဗမာပြည် အလုပ်သမားများ သမဂ္ဂ (A.B.T.U.C) ၏ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။ ၁၉၄၆ ခု နိုဝင်ဘာ ၂၀ ရက်နေ့တွင် မန္တလေးမြို့ ပြည်သူ့ ဆေးရုံကြီးတွင် ကွယ်လွန် အနိစ္စ ရောက်ခဲ့သည်။ ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံတော်၏ လွတ်လပ်ရေး မော်ကွန်းဝင် စာရင်းတွင် ပထမဆင့်မှ ကျေညာ ပေးခြင်း ခံခဲ့ရသူ ဖြစ်လေသည်။

ဒေါက်တာ လှရွှေ M.B.B.S. (၁၉၃၉ - ၄၀)

၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော်ပုံတွင် အာဏာရှင် လှရွှေဟု ကျော်ကြား ခဲ့သူ ဖြစ်သည်။ ကိုလှရွှေသည် ၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော်ပုံ၏ အမှတ်အသား ဖြစ်သည်။

ပျဉ်းမနား မြို့၌ ၁၂၇၆ခု နယုန် လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက်နေ့တွင် ဖွားမြင်၍ ဖျာပုံ မြို့၌ ကြီးပြင်း ခဲ့ရ၏။ ၁၉၃၁ ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်၌ စတင် ပညာ သင်ကြား၍ ဆေးအတတ် ပညာကို ဆက်လက် သင်ယူ ခဲ့သည်။ ၁၉၃၆ - ၃၇ ခုနှစ်တွင် တကသ အတွင်းရေးမှူး၊ ၁၉၃၈ - ၃၉ ခုတွင် တကသ ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တာဝန် ထမ်းဆောင် ခဲ့၍ ၁၉၃၉ - ၄၀ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရသည်။

၁၉၃၈ - ၃၉ ခုနှစ် ၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော် ပုံကြီးတွင်၊ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုဗဟိန်း ဖမ်းခံ ရပြီးနောက်၊ ကိုလှရွှေသည် အရေးတော် ပုံကြီးကို ဆက်လက် ခေါင်းဆောင်ကာ

တိုက်ပွဲ ဝင်ခဲ့သည်။ အာဏာရှင် ကိုလှရွှေ ဟူ၍ တိုင်းပြည်က သိရှိ ခဲ့ကြသည်။ ၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော်ပုံကို ဆက်လက် ခေါင်းဆောင်ရင်း အဖမ်းခံ ခဲ့ရသည်။

၁၉၃၉ ခုနှစ်တွင် တကသမှ ကြီးမှူးကာ ဗိုလ်အောင်ကျော် ကျဆုံးသော နေ့ကို အာဇာနည် နေ့ဟု သတ်မှတ်ကာ ပထမဆုံး ကျင်းပ ခဲ့ကြသည်။

ကိုလှရွှေသည် ဆရာဝန်ဘွဲ့ကို ၁၉၄၀ - ၄၁ ခုနှစ်တွင် ဆွတ်ခူး ပြီးနောက်၊ ဆေးပညာဖြင့် အသက်မွေးကာ အေးချမ်းစွာ နေခဲ့သည်။ ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ် အပြီး၊ ဆေးပညာ ဆက်လက် ဆည်းပူးရန်၊ အင်္ဂလန် နိုင်ငံသို့ အသွား၊ ၁၉၄၇ ခုနှစ် ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်နေ့တွင် ပါရူး ပင်လယ်ကွေ့ ဘေရိန်းကျွန်း အနီးတွင် လေယာဉ်ပျံ ပျက်ကျ၍ အနိစ္စ ရောက်ခဲ့ လေသည်။

(ပုဂံ) ဦးဘဂျမ်း B.A, B.L. (၁၉၃၇ - ၃၈)

ပုဂံမြို့နယ် ကျအိုရွာ ဇာတိ ဖြစ်သည်။ ညောင်ဦးမြို့ အေဘီအမ် ကျောင်း၊ ပခုက္ကူမြို့ ဝက်စလီကျောင်း၊ မြင်းခြံမြို့ အေဘီအမ် ကျောင်းတို့တွင် ပညာ သင်ကြား ခဲ့ဖူး၏။ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်နှင့် ဂျပ်ဆင်

ကောလိပ် တို့တွင် ဆက်လက် ပညာ သင်ကြား ခဲ့၍ ဝိဇ္ဇာ ဘွဲ့နှင့် ဥပဒေ ဘွဲ့များကို ရရှိ ခဲ့သည်။

၁၉၃၀ ခုနှစ် တကသ စည်းမျဉ်း ရေးဆွဲရေး ကော်မတီတွင် အတွင်းရေးမှူး အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခဲ့ပြီး၊ ၁၉၃၇ - ၃၈ ခုနှစ်တွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်လေသည်။

၁၉၃၉ ခုနှစ်မှ စ၍ ရန်ကုန်မြို့တွင် ရှေ့နေ လိုက်သည်။ ဂျပန် ခေတ်တွင် အရှေ့ အာရှ လူငယ် အစည်းအရုံးကို တည်ထောင် ခဲ့သည်။ အစည်းအရုံး ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်၏။ အရှေ့ အာရှ လူငယ်များ အစည်းအရုံးကို စစ်ပြီး ခေတ်၌ ဗမာနိုင်ငံ လူငယ်များ အစည်းအရုံး (ဗလစ) ဟု အမည် ပြောင်းလဲ ခဲ့သည်။ ၁၉၅၂ ခု အထိ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက်သည်။

၁၉၄၇ ခု ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်း ခေါင်းဆောင်သော အစိုးရ အဖွဲ့တွင် ဝန်ကြီး တဦး ဖြစ်၍ ဗိုလ်ချုပ် နှင့်တကွ ဝန်ကြီး တဖွဲ့လုံးကို လုပ်ကြံ သတ်ဖြတ်ရာတွင် မသေ ကျန်ရှိ ရစ်သူ ၄ ဦး အနက် တဦး ဖြစ်၏။

ယခု ရန်ကုန်မြို့တွင် လွှတ်တော် ရှေ့နေကြီး တဦး အဖြစ် လုပ်ကိုင်လျက် ရှိသည်။ ရွှေတိဂုံ စေတီတော် ဘဏ္ဍာတော်ထိန်း လူကြီး၊ ကမ္ဘာအေး စေတီ ဘဏ္ဍာတော်ထိန်း လူကြီး၊ ဗုဒ္ဓ သာသန နဂ္ဂဟ အဖွဲ့နှင့် တိပိဋက ရွေးချယ်ရေး အဖွဲ့ဝင် လူကြီး၊ နှင်းဆီကုန်း ဘိုးဘွား စောင့်ရှောက်ရေး အဖွဲ့ဝင် လူကြီး စသည်ဖြင့် တာဝန် ယူလျက် ရှိသည်။ မဟာ သရေစည်သူ ဘွဲ့ကိုလည်း ရရှိ ခဲ့သူ ဖြစ်လေသည်။

ဦးလှမောင် (၁၉၄၁ - ၄၂)

မိတ္ထီလာ ဇာတိ ဖြစ်သည်။ ၁၂၇၃ ခု တော်သလင်း လဆုတ် ၁၃ ရက်နေ့တွင် ဖွားမြင်သည်။ ဦးသန့် - ဒေါ်မမ တို့၏ တတိယမြောက် သားရတနာ ဖြစ်လေသည်။

မန္တလေး ဝက်စလီ အထက်တန်းကျောင်း၊ မိတ္ထီလာမြို့ အမျိုးသား အထက်တန်း ကျောင်းများတွင် ပညာ သင်ကြား ခဲ့၍ မန္တလေး ဥပစာ ကောလိပ်၌ ဆက်လက် ပညာ သင်ကြား ခဲ့၏။ ၁၉၃၂ ခုနှစ်တွင် မန္တလေး ကောလိပ်မှ ဥပစာ အထက်တန်း အောင်မြင်ပြီး၊ ၁၉၃၃ ခုနှစ်တွင် ဂျပ်ဆင် ကောလိပ်၌ ပညာ ဆက်လက် ဆည်းပူး ခဲ့လေသည်။

၁၉၃၆-၃၇ ခုနှစ်တွင် တကသ အမှုဆောင် အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံ၍ နိုင်ငံ တကာ တက္ကသိုလ် များနှင့် ဆက်ဆံရေး အဖွဲ့ အတွင်းရေးမှူး အဖြစ် တာဝန် ထမ်းဆောင် ရသည်။ ၁၉၄၁ - ၄၂ ခုတွင် တကသ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။

ဒုတိယ ကမ္ဘာ စစ်သည် အရှေ့ဖျားသို့ ကူးစက် လာခဲ့သည်။ ၁၉၄၁ ခု ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင်၊ ဂျပန်က အင်္ဂလိပ် အစိုးရအား စစ်ကျေညာ သဖြင့် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်ကို ပိတ်လိုက် ရသည်။ တကသ လုပ်ငန်း များလည်း ရပ်ဆိုင်း သွားခဲ့ လေတော့သည်။

၁၉၅၁ ခုနှစ်တွင် တရုတ် ပြည်သူ့သမတ နိုင်ငံ ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံတော် သံအမတ်ကြီး အဖြစ်ဖြင့် ခန့်အပ်ခြင်း ခံရ၍ ၁၉၅၈ ခုနှစ်ထိ ဆောင်ရွက် ခဲ့သည်။ ၁၉၅၉ ခုနှစ်မှ စ၍ ယခု အချိန်ထိ အစွဲရေး ပြည်ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံတော် သံအမတ်ကြီး အဖြစ်ဖြင့် နိုင်ငံတော် တာဝန်ကို ထမ်းဆောင်လျက် ရှိသည်။ သတိုး သီရိ သုဓမ္မဘွဲ့ ချီးမြှင့်ခြင်း ခံရသူ ဖြစ်သည်။

ဦးဗဆွေ (၁၉၄၀ - ၄၁)

ဆိုရှယ်လစ် ပါတီ အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူးချုပ်၊ ဖဆပလ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးဗဆွေပင် ဖြစ်သည်။ ၁၉၁၅ ခု ထားဝယ် ခရိုင် အုံးပင်ရွာတွင် မွေးဖွားသည်။ ၁၉၃၆ ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်၌ ပညာ သင်ကြား လေ့လာသည်။ ၁၉၃၇ - ၃၈ ခု တကသ အမှုဆောင် အဖွဲ့တွင် အိုးဝေ မဂ္ဂဇင်း အယ်ဒီတာ အဖြစ် တာဝန် ပေးအပ်ခြင်း ခံရသည်။ ၁၉၃၈ - ၃၉ ခုနှစ်တွင် တကသ အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူးလည်း ဖြစ်ခဲ့ပြီး၊ မကွေးတွင် ရေနံမြေ သပိတ်သမား များအား တရား ဟောစဉ်၊ ဥက္ကဋ္ဌ ကိုဗဟိန်းနှင့် အတူ ဖမ်းဆီးခြင်း ခံခဲ့ ရလေသည်။ ၁၃၀၀ ပြည့် အရေးတော်ပုံ ခေါင်းဆောင် တဦး ဖြစ်၏။

၁၉၃၉ - ၄၀ ခုတွင် တက္ကသိုလ်မှ ထွက်၍ နေရပ်သို့ ပြန်နေသည်။ ၁၉၄၀ - ၄၁ ခုတွင် တက္ကသိုလ်သို့ ပြန်လည် ရောက်ရှိကာ၊ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရ လေသည်။

ဆာမြဘူး အစီရင်ခံစာ တိုက်ဖျက်ရေး အတွက် ဆက်လက် လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ် အက်ဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး တွက် အရေး ဆိုခဲ့သည်။ ကျောင်းဆောင်ခများ လျှော့ပေါ့ရေး အတွက် တောင်းဆို အောင်မြင် ခဲ့သည်။

၁၉၄၁ ခုနှစ် အင်္ဂလိပ် နယ်ချဲ့ သမားအား မောင်းနှင် ထုတ်ရေးတွင် ပါဝင် ဆောင်ရွက် ခဲ့၏။ ဂျပန် ခေတ်တွင် ပြည်သူ့ အရေးတော်ပုံ ပါတီ (ယခု ဆိုရှယ်လစ် ပါတီ) ကို လျှို့ဝှက်စွာ ထူထောင်၍ ကွန်မြူနစ် ပါတီ၊ ဗမာ့ တပ်မတော် တို့နှင့် ပူးတွဲကာ ဂျပန် ဆန့်ကျင်ရေး လုပ်ငန်း များကို လုပ်ဆောင် ခဲ့သည်။ ဖဆပလ အဖွဲ့ချုပ်ကို ဖွဲ့စည်း ခဲ့ကြသည်။

ဒုတိယ ကမ္ဘာ စစ်ပြီး ၁၉၄၇ ခုနှစ်တွင် ဖဆပလ အတွင်းရေးမှူးချုပ် အဖြစ် တာဝန် ယူခဲ့သည်။ ၁၉၅၂ ခုနှစ်မှ စ၍ နိုင်ငံတော် အစိုးရ အဖွဲ့တွင် ကာကွယ်ရေး ဝန်ကြီး အဖြစ် ဆောင်ရွက် ခဲ့ပြီး၊ ၁၉၅၆ -

၅၇ ခုနှစ်တွင် နိုင်ငံတော် ဝန်ကြီးချုပ် အဖြစ် တာဝန် ထမ်းဆောင် ခဲ့သည်။ ၁၉၅၇ - ၅၈ ခု တွင် ဒုဝန်ကြီးချုပ်၊ ကာကွယ်ရေးနှင့် ငြိမ်ဝပ်ပိပြားရေး တာဝန်ကို ယူခဲ့ရာ၊ ဖဆပလ အကွဲ ထိပ်ပင် ဖြစ်သည်။

ယခု ဖဆပလ အဖွဲ့ချုပ် ဥက္ကဋ္ဌ ဆိုရှယ်လစ် ပါတီ အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူးချုပ်၊ အာရှ ဆိုရှယ်လစ် ကွန်ဖရင့် ဥက္ကဋ္ဌ တီ-ယူ-စီ-ဘီ အလုပ်သမား အစည်းအရုံး အဖွဲ့ချုပ် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် တာဝန် ထမ်းဆောင်လျက် ရှိပေသည်။

ဦးသန်း (၁၉၄၅ - ၄၆)

ဒုတိယ ကမ္ဘာ စစ်ကြီး အပြီး၊ ၁၉၄၅ ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန်မြို့ မဂိုလမ်း၌ ဖွင့်လှစ် ခဲ့သော အရေးပေါ် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ၏ ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်သည်။ ၁၉၄၆ ခုနှစ် ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် ပြန်လည် ဖွင့်လှစ်သော အခါ၌ အရေးပေါ် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂကို တက္ကသိုလ် သမဂ္ဂ အဖြစ် အသိအမှတ် ပြုရန် ကျောင်းသားထုက ဆုံးဖြတ် ခဲ့သည်။ သို့ဖြစ်၍ ဦးသန်းအား စစ်ပြီးခေတ် တကသ၏ ပထမဆုံး ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် အသိအမှတ် ပြုရသည်။

ဦးသန်းသည် ရန်ကုန်မြို့ သိမ်ဖြူ တောင်ပိုင်းတွင် မွေးဖွား ခဲ့သည်။ ၁၀ တန်း စာမေးပွဲကို ရန်ကုန်မြို့ စိန်ဂျွန်း ယောက်ျား ကလေး ကျောင်းမှ ၁၉၃၉ ခုနှစ်တွင် အောင်မြင် ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ်သို့ ဆက်လက် ပညာ သင်ကြား ခဲ့သည်။ ၁၉၄၅ ခု အရေးပေါ် တက္ကသိုလ် သင်တန်းများ (Emergency University Classes) သို့ တက်ရောက်၍ ဝိဇ္ဇာ အပိုင်း (က) တွင် ဆက်လက် ပညာ သင်ကြား ခဲ့သည်။ ၁၉၄၅ - ၄၆ အရေးပေါ် တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများ သမဂ္ဂ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခြင်း ခံရသည်။

၁၉၄၆ ခုနှစ်တွင် မြန်မာ နိုင်ငံ၌ အမျိုးသား လှုပ်ရှားမှု ကြီးများ ပေါ်ပေါက် ခဲ့သည်။ ၁၉၄၆ အထွေထွေ သပိတ်ကြီးတွင် ကျောင်းသားများ သပိတ် မှောက်ခဲ့သည်။ ကင်းဘဲလ် ပညာရေး စီမံကိန်း ဖျက်သိမ်းရန် တောင်းဆို ခဲ့သည်။ ဂျပန်ခေတ် ဒီဂရီ ဘွဲ့များကို အသိအမှတ် ပြုရန် လုပ်ဆောင် ပေးခဲ့သည်။ အကြို တက္ကသိုလ် သင်တန်း (Pre University) မှ သင်တန်း အောင်သူများ တက္ကသိုလ် ဆက်လက် သင်ကြား နိုင်ရန် ဆောင်ရွက် ပေးခဲ့သည်။ အင်္ဂလိပ်နှင့် မဟာမိတ် စစ်တပ်များ သိမ်းပိုက် ထားသော တက္ကသိုလ် နယ်မြေကို ပြန်ရအောင် ဆောက်ရွက် ပေးခဲ့သည်။ ဗမာ နိုင်ငံလုံး ဆိုင်ရာ လူငယ်များ အစည်းအရုံး အကူအညီဖြင့် တပြည်လုံး ကျောင်းသား များကို စုစည်းကာ ဗကသ၊ ရကသ တို့ကို ပြန်လည် ဖွဲ့စည်း ပေးခဲ့သည်။

ဦးသန်းသည် ယခု အလွတ် ပညာသင် ကျောင်းဆရာ တဦး အဖြစ်ဖြင့် ပညာရေး အတွက် တဖက် တလမ်းမှ ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပြီး၊ နိုင်ငံရေး အသင်းအဖွဲ့ များတွင် ပါဝင် လုပ်ဆောင်ခြင်း မရှိချေ။

<http://www.myanmarisp.com/>